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VAN D E V O O R Z I T T E R . 

In juni hebben wij ons 25 jarig jubileum gevierd. Op zaterdag 
6 juni werden de activiteiten geopend met een bijeenkomst van 
vele leden in het Oude Raadhuis. Na een korte, gezellige, b i j 
eenkomst werd een monumentenbord tegenover het heemhuis 
onthuld. 

Dit bord is het startpunt van een wandel-, fietsroute langs de 
monumenten van Mierlo. Een werkgroep heeft, bij gelegenheid 
van ons jubileum, deze route samengesteld en een boekje uitge
geven met allerlei informatie geeft over belangrijkste punten in 
die men op deze tocht tegenkomt. 

Deze eerste jubileumdag stond dan ook in het teken van deze 
monumentenroute en leidde tot een aangename hap-trap-stap 
tocht door Mierlo die afgesloten werd met een Brabantse kof
fietafel. 

Gedurende twee weken was er een tentoonstelling over 25 jaar 
Heemkundekring Myerle, waarbij diverse werkgroepen een 
overzicht gaven van het werk waarmee zij bezig zijn. 

Ook werd in verband met het jubileum het boekje "25 jaar Heem
kundekring Myerle 1984-2009" uitgegeven met daarin de activi
teiten die in het verleden door de vereniging zijn ondernomen. 

Ondanks al deze werkzaamheden is er toch weer het najaars
nummer van "de Myerlese Koerier" Volgende jaar hopen w i j 
met een vernieuwde uitgave van ons blad te komen. Hoe het er 
precies komt uit te zien is nog niet vastgelegd, maar dat ziet u 
vanzelfbij de volgende uitgave. 

Theo de Groof. ^ 



P R E H I S T O R I S C H E B E W O N I N G S S P O R E N N A B H 
S T E P E K O L K E N H A Z E N W I N K E L . 

In het gebied Stepekolk-Hazenwinkel ligt een aantal 
dekzandruggen met daar tussenin een dalvormige laagte. Deze 
laagte was in het verleden een broek (drassig) gebied, waaraan 
het gehucht Het Broek zijn naam ontleent. Het broekbosje dat 
langs de Stepekolk ligt, is hier nog een restant van. 

Deze laagte watert via een aantal sloten af naar de Schuilense 
Loop. In het westen wordt het gebied begrensd door de Luchense 
Loop. Enkele decennia geleden is het terrein ten behoeve van 
de ruilverkaveüng geëgaHseerd. Als gevolg hiervan werd de 
ondergrond meer of minder aangetast, waardoor het bodemarchief 
werd verstoord. 

Archeologische relicten, welke eerst veilig onder een dik esdek 
lagen, kwamen nu aan het oppervlak te liggen. Gedurende 
meer dan 20 jaar verricht ondergetekende reeds archeologische 
veldverkenningen in dit gebied. 

Een klein deel van de nieuwe vondsten is onlangs gedetermineerd 
[1]. Het blijkt dat de oudste vondsten, welke tijdens de 
veldverkenningen werden aangetroffen, dateren uit de Steentijd, 
met name uit het Mesolithicum en Neolithicum. 

De Steentijdvondsten bestaan o.a. uit een vuurstenen schrabber, 
een gebruikte kling van vuursteen en een geretoucheerde 
vuurstenen artefact. Uit de Ijzertijd dateren o.a. een aardewerk 
fragment met kamversiering (Vroege-IJz) en een deel van een 
glazen armband (Late-IJz) uit de La Tène-cultuur [2]. 
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Een tekening van een van de gevonden scherven. 

Naast enkele aardewerk scherven uit de Romeinse t i jd zijn er 
ook Middeleeuwse (Volle en Late) artefacten gevonden. Het 
enige wat nog ontbreekt zijn bewoningssporen. 

In opdracht van de gemeente Helmond heeft het Bureau 
Archeologie van de Gemeente Eindhoven (samen met de 
St. ArcheoService en de AVKP) tussen augustus 2008 en maart 
2009 op twee plaatsen een inventariserend veldonderzoek 
uitgevoerd in de plangebieden Stepekolk en Hazenwinkel in de 
vinex-locatie Brandevoort. 

In het onderzoeksgebied zijn gebouwplattegronden en kuilen 
gevonden, welke aan de hand van aardewerkscherven konden 
worden gedateerd in de Ijzertijd en vermoedelijk de Romeinse 
tijd. Opmerkelijk is, dat enkele huisplattegronden elkaar soms 
overlappen, wat erop wijst, dat het terrein in het verleden lange 
tijd in gebruik is geweest. i 



Hierdoor wordt vermoed, dat we te maken hebben met de 
overgangsperiode van een leven in "zwervende erven" in de 
Ijzertijd naar het wonen in een vaste nederzetting (misschien 
reeds in de Late Ijzertijd) in de Romeinse tijd. 

Over deze overgangsperiode is op dit moment nog maar weinig 
bekend. Verder zijn er verspreid over het onderzoeksgebied 
perceelsgreppels aangetroffen, welke dateren uit de Late 
Middeleeuwen en de Nieuwe Tijd [3]. 

De conclusie is, dat de nabijheid van water, zoals de Schuilense 
en Luchense Loop en boekbossen (Broek en Oudven), samen 
met de dekzandruggen er voor zorgden dat het gebied tussen 
Stepekolk en Hazenwinkel gedurende vele eeuwen een 
aantrekkelijke woonplaats is geweest. Opmerkelijk is ook, 
dat bewoningssporen werden aangetroffen bij percelen, welke 
als toponiem hebben de Lieverdonk, den Hogendries en de 
Neerheide. 

Henk Simons 

[1] met dank aan Henk Goossens. 
[2] d'n Myerlese Koerier 2001, nrl blz 12 
[3] Bruel Lies bet Van den e.a.: Archeologisch onderzoek 
Brandevoort 11 - Stepekolk en Hazenwinkel (in druk). 



D E COMMISSARIS OP W E R K B E Z O E K IN 
M I E R L O . 

Tussen 1896 en 1925 was 
Mr. A.E.J. baron Van Voorst 
tot Vuurst commissaris van 
dc Koningin in Noord-
Brabant. 

De 2y aupusfiis 1897 
bezocht de commissaris 
van de koningin in Noord-
Brabant de Heer Baron 
van Voorst tot Voorst de 
gemeente Mierlo. Hij 
schreef hierover dagelijks 
in zijn reisboek. 

Uit de vele notities die 
hij maakte en de nodige Commisaris Van Voorst tot Voorst. 
aanvullingen mijnerzijds heb ik hiervan voor u het volgende 
artikel samengesteld. 

Op die dag (23 augustus) reed de commissaris van Eindhoven 
via het dorpje Stratum en Zes Gehuchten naar Mierlo. Na 
een vermoeiende reis was hij in Mierlo aangekomen. Geheel 
volgens afspraak trof hij op het raadhuis burgemeester Panken 
en wethouder J. van den Boogaard. 

De wethouder Johannes van Veldhoven was volgens hem en zijn 
notities uit die tijd juist overleden, (dat klopt, het was daags er 
voor nl. op 22 augustus 1897). 



De commissaris sprak met 
beiden een zeer ruime ti jd 
over allerlei onderwerpen en 
voorvallen die de gemeente 
Mierio en Mierlo-Hout 
aangingen. De wethouder, 
maar vooral de burgemeester, 
maakten een buitengewoon 
goede indruk op hem. 
Hij besprak als eerste het 
politietoezicht in Mierio 
Dorp en Mierlo-Hout. 

Hierover waren bij de 
behandeling van de begroting 
over 1897 bij Gedeputeerde 
Staten enkele aanmerkingen 
gemaakt en de commissaris 
wilde nu weten of de gemeente ook iets met de kritiek had 
gedaan en de opmerkingen ter harte had genomen. 

Behalve de sinds 10 juni 1894 gepensioneerde wachtmeester der 
marechaussee Peter Martinus van Eijk, die gemeenteveldwachter 
was, waren er nog vier onbezoldigde rijksveldwachters meer in 
dienst (twee van Wesselman en twee van Lotichius), op verzoek 
van de burgemeester deden deze dienst. De burgemeester 
noemde het politietoezicht, ook in het gehucht "Het Hout", ruim 
voldoende. 

Burgemeester Panken 

Zo schreef hij verder over een volgend item; "op mijne audiëntie 
verschenen de leden van de Raad, met wie ik mij geruime tijd 
onderhield; de kapelaan P. Verhoeven van de Mierlose parochie 
( pastoor Joannes van Eert was naar de retraite) die mij alle 
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inlichtingen gaf omtrent de 
arbeidende klas ". Vooral over 
de handwevers, wier getal van 
600 tot 200 was terug gegaan, 
had hij grote zorgen 

" Veel kinderen van 
handwevers gingen door de 
nood gedwongen in Helmond 
naar de fabrieken om daar 
wcrkr.aamhe.dp.n te verrichten 
en veelal een ander vak tc 
leren, hetgeen voor hun 
moreel zeer slecht was". 
De geestelijkheid had, om 
dit tegen te gaan, getracht 
een fabriek op te richten in 
Mierlo, hierin waren ze zelfs al 
gedooltelijk geslaagd! (textielfabriek De Haes). 

Kapelaan Verhoeven. 

Verder verschenen nog de onderwijzers uit Mierlo-Hout op 
audiëntie en enkele onbezoldigde rijksveldwachters, één drager 
van het metalen kruis en nog één arme man. Het metalen kruis is 
een vierarmig bronzen kruis met een breedte van negenentwintig 
millimeter. 

De voorzijde vertoont de gekroonde "W". Het metalen kruis 
werd ook wel het " Hasselt kruis" genoemd. De keerzijde heeft 
eenzelfde krans, waarbinnen de jaartallen "1830-1831". Op de 
armen van het kruis is de tekst "TROUW A A N KONING EN 
VADERLAND" te lezen. Het brons voor het kruis werd gehaald 
uit een tweetal bij de Slag om Hasselt (op 8 augustus 1831) 
veroverde Belgische kanonnen. 



Het ijzeren kruis. 

Het kruis werd o.a. 
uitgereikt aan vrijwilligers 
in 1830-1831 die zonder 
dienstplichtig te zijn en 
zich zonder handgeld 
begaven in de tiendaagse 
veldtocht". Vanuit heel 
Nederland verzamelden 
zich jonge mannen om de 
Belgische opstand neer 
te slaan. Vooral studenten 
toonden zich geestdriftig 
en dienden in regimenten 
als flankeurs. 

De commissaris schreef verder:"A'a de Audiëntie ging ik met de 
burgemeester even naar diens woning, om zijne vrouw tevreden 
te stellen; zij had nl. een koud ontbijt voor mij klaargemaakt. Het 
was natuurlijk voor haar aangenaam dat ik haar even voor haar 
attentie kwam bedanken. Ook al at ik niet van haar dejeuner; ik 
moest toen eerst een kop koffie en daarna een glas champagne 
drinken ". 

"De adm inistratie van de gemeenteontvanger was vrijwel in orde. 
Het vergunningsrecht stond een dag te laat geboekt op 1 mei, 
doch heette het ontvangen te zijn op 30 april. De ontvangsten van 
schoolgelden, de opbrengsten wegens de verkoop van houtgewas 
en de pacht van weigelden werden collectief geboekt. " 

Ook de administratie van de secretaris was vrij goed in orde. 
De bevolkingsregisters waren echter niet geheel volgens de 
regels bijgewerkt. De af- en inschrijving, ten gevolgen van 
een gesloten huwelijk noodzakelijk, hadden nog niet plaats 
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gevonden. Bovendien waren de schuttersrollen over 1897 nog 
niet opgemaakt". 

Op 15 mei 1902 kwam de commissaris weer in de gemeente 
Mierlo zo schreef hi j : "Ik reed van Helmond naar Mierlo, 
vandaar naar Zes Gehuchten, vervolgens naar Leende en 
eindelijk via Heeze en Geldrop naar Eindhoven ". 

Wethouder van den Boogaard, die 
op Het Hout woonachtig was, was 
anderhalf jaar geleden overleden. 
"Hij stierf ten gevolgen van een 
schot uit een vuurwapen, dat hem 
trof terwijl hij in de herberg zat. 
Hij leed daaraan van 27 november 
1900 (de dag van de aanslag) 
tot in januari 1901". Omdat bij 
wethouder Van den Bogaard geen 
goed herstel plaatsvond en hij in 
groot levensgevaar verkeerde moest 
er medisch en operatief worden 
ingegrepen. 

Joanoes van den Boogaard,;; 
1,.,™ te Mif .n .Kl I .» 'rti-.. n Mrl I » » * 

lït^ teren r»B d f n meu-cH 1^rr t . 
,Bl». m fi»t rtuirn ill» «1« • ' ' r 

Atysn. '"'* ^'' 
Sïflut'- « m ó " i M T f l mij sehrtl v c n i n i k t 
„ i j , ™ l i u i r r a . l r . , ilji. icrnlrltol^ ^^^^ 

<>|. u » . „ , . . . m l L r l l u h t l i l l i r h t t «i-l">»Jrt. <• 
„ „ . . .«On Imrt M\ M> v . r l . f n e f n : lk««l"lr» 
iwara fl« l l t t r n i . .MlrtHixHsi™ Icf'^iwcii. 

v«ii ««»<• wn«r<l<i l.a <tc InrKimriKle hwr l l j l i 

,„.w, t ; , I , . . I - ".1 «~"""-,;̂ ",-1r,'. i.s 
, n i i , : r T f t o n d ™ . • " • " l ' l i - " « S , " ' ^ " 
hrr.n mti artinflfrn. 

" .XV. rtU *«.rjTtvn|irl5ilrii 
OEHED. 

hlJnt r . 
II ,-n J«»« t t r i ' t ' i ' ^ ' l « r i - i - e 

i. r,.VIT t i i i r iTk . -Wft t . l ï . Dil »nM'. 
rtiiof . t i i t ' i ' c i i r i M i m Oii«ri» ll<.«t. .* 

Na een zorgvuldig onderzoek door de heren doktoren werd 
er besloten om de operatie te plannen op 12 januari 1901. Hi j 
werd geopereerd door Dr. Deutz uit Helmond en Dr. Crobeek 
uit Venlo, die speciaal voor het slachtoffer naar Helmond was 
afgereisd. 

De ingreep was zeer ernstig -en in die t i jd- zeker niet alledaags 
en niet geheel zonder risico. Ondanks de inzet van het medisch 
team kon de operatie niet worden afgemaakt er doemden 
complicaties op tijdens de operatie en bloedde hij dood. 
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De dader van het schot werd door de rechtbank te Roermond 
veroordeeld tot 24 maanden gevangenisstraf De gehele 
bevolking van Mierio leefde intens met de rechtzaak mee. Toen 
zij de uitspraak van het gerechtshof vernamen was de straf veel 
te weinig volgens de publieke opinie in Mierio en in het even 
verder op gelegen Mierlo-Hout. 

"In 1902 woonden er in Mierio 1500 mensen, op Het Hout 1100. 
Wethouder Van Gennip en raadslid Van de Pullen woonden 
beiden op Het Hout. De vijf anderen raadsleden waren verspreid 
in Mierio woonachtig. De rivaliteit tussen beide woonkernen 
was groot". 

Om die reden was het bij nieuwe raadsverkiezingen altijd 
spannend om zoveel mogelijk "nieuwe raadsleden" benoemd 
te krijgen. Hierbij werd veel campagne gevoerd. Vooral in de 
herbergen werd royaal drank geschonken. Het is niet helemaal 
duidelijk of de drankjes door de "kandidaat" of door de 
gemeenschap betaald werden. 

Hierover had de commissaris de volgende opmerking: "Bij 
raadsverkiezingen wordt erg met drank gewerkt. Zo was het o.a 
toen Clerx en Prinsen tot leden van de raad werden gekozen. 
Wanneer een lid uit Het Hout aftreedt, laat Mierio toe, dat Het 
Hout afvaardigen wie het wil; dan is dat geknoei met drank niet 
erg. Maar als er een vacature uit het dorpje Mierio moet worden 
vervuld, dan wordt er ergerlijk veel geschonken en gedronken. 
Dan wordt er op die manier de verkiezing gemaakt en de kiezers 
bewerkt". 

"Omtrent de stoomtram Eindhoven-Helmond (via Mierio) 
vernam ik, dat Vincent van den Heuvel (initiatiefnemer en 
organisator tot aanleg van de tramlijn) aanvankelijk eene 
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jaarlijkse subsidie vroeg van f l 700,-. 
Toen Mierlo weigerde werd er ene 
raadszitting belegd, bij welke Van den 
Heuvel tegenwoordig was. Hij vroeg 
toen, of dat de raad fl. 700,- 's jaars zou 

I voteren. 

Dan zou hij (Van den Heuvel) jaarlijks 
uit eigen zak fl.350,- aan Mierlo terug 
betalen. "Toen voteerde de Raadfl. 700,-1 
Volgens B.en W. van Mierlo had Van 

Vincent van den Heuvel den Heuvel op de zelfde wijze geageerd 
met Helmond. Hoeveel hij aan Helmond 

had toegezegd wist de Burgemeester niet". 

Tramhalte op de Mierloseweg te Geldrop 

13 



Toen de minister van Waterstaat later wijzigingen eiste van de 
concessievoorwaarden, maakte Van de Heuvel daarvan dankbaar 
gebruik om zijne toezegging jaarlijks de fl. 350,- uit eigen zak 
aan Mierlo terug te betalen, in te trekken. Wanneer de stoomtram 
Einhoven-Helmond tot stand komt, moet de paardentram van 
van Eindhoven-Geldrop verlegd worden naar Geldrop-Heeze. 

Volgens B.en W. zal de stoomtrammaatschappij de Meijerij alle 
rechten van Van den Heuvel overnemen en hem alle uitgaven 
enz., ook die voor het molenwater enz. vergoeden. De heer 
Kroon (van de trammaatschappij) vraagt geen jaarlijkse bijdrage, 
maar 'n kapitaal voor eens. Helmond zou fl. 12.000,- , Mierlo 
fl. 7.000,- en Geldrop fl. 9.000,- moeten geven. 

"Anders zou mijnheer Kroon geen kapitaal van de provincie 
kunnen los krijgen. "Tussen Mierlo en Het Hout zal de tram niet 
langs den harde weg lopen, maar een zandweg volgen en over 
een te bouwen brug over het Eindhovensch kanaal passeren. 
Vóór Het Hout komt den tram dan weer op de harde weg". 

"Men meende dat dit de wens 
van mijnheer Kroon was, omdat 
hij de harde weg volgde. Bij 
de brug over het Eindhovens 
kanaal en bij de boerderij van 
de weduwe Martinus van Thiel 
verwachtte hij dat hij problemen 
zou krijgen, die zou nl. onder de 
grond raken ". 

De gemeente had een groot 
grondbezit en liet daarop veel 
arbeid verrichten. Zo werd er "in 

De voormalige trambrug over 
het Eindhovens kanaal. 
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den laatste tijd veel wis- en mandenhout geplant. Dat schijnt 
prachtig te groeien vooral in het Groote Goor". Volgens de 
burgemeester, "wel scheuten van 4 el lang op een jaar". 

Omtrent de weg naar Stiphout vernam hij dat "Mierlo er belang 
bij had, dat de weg zou komen in de richting die door de Staten 
werd vastgesteld. Dan komen er 2 boerderijen aan den harden 
weg te liggen. " 

"Terwijl vooral de bewoners van de Boterstraat (Burgemeester 
Kroilaan) bij die richting groot belang hebben. Men wilde de weg 
niet langs de Zwapoelstraat (Schutsboom e.o.) gelijk sommigen 
in Stiphout (onder wie de pastoor) thans wilden ". 

De 12" april 1905 kwam commissaris Van Voorst tot Voorst weer 
in Mierlo ter visitatie. Vanuit Eindhoven bezocht hij eerst Zes 
Gehuchten, daarna Mierlo en nadien Stiphout van waar hij naar 
Helmond reed. Voor de audiëntie had zich het raadslid Prinsen 
aangemeld, van beroep was deze brouwer. 

De familie Prinsen stamde af uit Aarle-Rixtel, waar zijn vader 
ook brouwer was. Eén van zijn zoons was pastoor van Sint Jacob 
te 's-Hertogenbosch. Eén was wethouder en brouwer te Nuenen. 
Eén raadslid en brouwer te Mierlo en één raadslid en brouwer 
te Aarle-Rixtel. Prinsen had verder niets bijzonders te vertellen. 

In 1905 waren er nog ongeveer 200 handwevers werkzaam in 
Mierlo. Van dezen waren de meeste dekenwevers. Ook werd er 
tentlinnen geweven voor een firma in Geldrop. 

De deken- en tentlinnen wevers verdienden het hoogste loon, 
ongeveer fl. 1,25 per dag. Daarna kwamen de pellenwevers met 
ongeveer fl. 0,90 daags. 
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Pellen is tafelgoed zoals tafellakens en servetten, meestal van 
linnen of halflinnen, geweven met eenvoudige blokachtige 
patronen. Daarna kwamen de gewone wevers die nog minder 
verdienden. 

Er waren tweeëntwintig Mierlonaren met het protestantse geloof. 
Verder vond de commissaris het belangrijk om twee boerderijen 
van den heer Wesselman van Helmond te vernoemen. Het 
personeel op de sluis langs de Zuid-Willemsvaart werd zonder 
nadere toelichting vernoemd. 

Enkele jaren geleden stoorde de commissaris zich aan de 
verkiezingsstrijd. In 1905 vermeldde hi j ; "Er is nog wrijving 
bij de verkiezingen ". Zowel in de raadsvergaderingen als daar 
buiten wist wethouder Van Gennip zijn zegje te doen. "Onlangs 
heeft hij pas grote ruzie gehad met de pastoor van Het Hout. De 
pastoor heeft hem in een openbare vergadering uitgemaakt en is 
hem later deswege excuus komen vragen. Dat zal echter bij de 
raadsverkiezingen nog wel een staartje hebben ". 

"Ik heb B. en W. sterk aangeraden om eenen gedetailleerde staat 
van de gemeente eigendommen aan te leggen. Hierin moet dan 
nauwkeurig en uitvoerig alles worden opgetekend wat betrekking 
heeft op de cultuur en de exploitatie van de gemeentelijke 
bezittingen ". 

I Tijdens de diepgaande 
gesprekken die in het oude 
en vervallen Raadhuis 
werden gevoerd klaagde de 
burgemeester erg over de vele 
konijnen, zowel in de bossen als 

i o p de landbouwgronden. "Er 
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waren wel 30 konijnenpermissies door mij afgegeven ", schreef 
hij , "maar er waren geen tien houders van die vergunningen die 
ook maar een konijn konden raken ". 

Hij raadde B.en W. aan om het onderhoud der waterleidingen 
(sloten en greppels) ten laste van de gemeente te nemen en 
daardoor alles in één hand te brengen. "Bij het uitgestrekte 
gemeentelijk bezit moest de gemeente vele waterleidingen in 
orde houden. De meerdere kosten kunnen niet beduidend zijn ". 

De gemeente had in die ti jd groot belang bij het Eindhovens 
kanaal. Vele bouwmaterialen en beer (o.a. van de Mierlose 
mestfabriek aan de Geldropseweg) ten behoeve van Mierlose 
fabrieken werden via het kanaal aangevoerd en veel hout daar 
langs afgevoerd. Het kanaal werd heel slecht door Eindhoven 
onderhouden. Een van de bruggen kon men met een geladen 
wagen bijna niet meer gebruiken, "alles daverde dan, 
schommelde en bewoog, daar zijn nog grote ongelukken van te 
vp.rwnrhten " merkte hij op. 

De Boerenbond was een zegen voor de landbouwers in Mierlo. 
De afdeling Mierlo was pas gesplitst in twee afdelingen. Een 
voor Mierlo en één voor Het Hout, wel jammer, want door die 
"versnippering van krachten zal de weldadige werking zich 
minder goed doen voelen ". De Boerenleenbank functioneerde 
goed. Daar werd door de boeren nogal ruim geld gehaald. 

De haspelarij van katoengarens van de firma Swinkels (in de 
Brugstraat) draaide op volle toeren en gaf aan een vijftigtal 
Mierlose vrouwen en meisjes een goed stuk brood. 

De 28' mei 1909 bracht de commissaris wederom een bezoek 
aan Mierlo. Hij liet zich per auto ophalen aan het treinstation 

17 



te Helmond. Hij bezocht als eerste Mierlo, vervolgens Zes 
Gehuchten en nam toen in Eindhoven weer de trein naar Den 
Bosch. Burgemeester Panken was juist hersteld van influenza. 
"Hij ziet er nog slecht uit maar is niettegenstaande zijn 80 jaren, 
verstandelijk nog zeer wel". 

Ook een burgemeester heeft met personen te maken waarbij het 
"klikt" of niet "klikt". De heer Van Voorst tot Voorst schrijft; 
"Hij kan niet goed met den Heer Winters, sinds vijfjaren pastoor 
te Mierlo, overweg. Allerlei moeilijkheden, alle van financiële 
aard. De vorige pastoor (Van Eert) maakte een legaat aan de 
algemene armen. 

Door een toeval kwam dat geld in handen van den Pastoor Deze 
beweert nu dat het voor de katholieke armen bestemd is. Hij 
weigert om het geld af te staan. De bisschop, met het geval in 
kennis gesteld, beloofde de zaak in het reine te brengen. Maar 
tot nu toe hoort men hier niets meer van. Dit is inmiddels drie 
jaar geleden ". 

Burgemeester Panken had nog een tweede probleem dat hij ter 
sprake had gebracht. "Eene tweede grief was dat het armhuis "de 
12 apostelen" bestuurd door de tijdelijke pastoor, met behulp van 
drie provisoren jaarlijks aan de tijdelijke burgemeester rekening 
en verantwoording moet doen. Zolang Panken burgemeester was 
hebben de tijdelijke pastoors zich aan deze bepaling gehouden. 

Maar de tegenwoordige pastoor doet hiervan geen rekening. 
Hoe dikwijls Panken hem hier ook om vroeg. "'Daar komt nog 
bij dat hij de laatste tijd gronden op Het Hout als bouwterreinen 
verkocht. Een wei voor f l 3000,- een stukje land voor fl. 1000,-
Panken maakte zich ongerust over de bestemming aan die gelden 
gegeven ". 

18 



De pastoor de Winter had bovendien zo lang gedreven dat de 
Boerenleenbank te Mierlo zich had afgescheiden van de centrale 
bank in Eindhoven. "De pastoor was nu helemaal baas van 
die plaatselijke leenbank". Ook dat vertrouwde burgemeester 
Panken niet helemaal. 

Ter audiëntie verschenen er een "paar boeren " in de raadszaal, 
namelijk Van Brussel en Slaats, die kwamen klagen over de 
enorme schade welke zij van de vele hazen ondervonden. Het 
Heerlijk jachtbrevet behoorde toe aan de Graaf d'Alcantara. 
Deze verhuurde het recht aan Emile Wesselman de heer van 
Helmond. Deze laatste verhuurde op zijn beurt weer een stuk 
aan de heer Van Tuijl burgemeester van Voorburg en erfgenaam 
van mevrouw Hoevenaar van Geldrop. 

Mevrouw Hoevenaar was woonachtig op het kasteel te Geldrop. 
Ondanks dat de heer Van Tuijl via via de rechten had, kwam 
hij niet jagen. Met als gevolg een zeer grote populatie wilde 
hazen. "Daarom leden zij sinds twee jaren zoveel schade. Ik ben 
met die mensen ter plaatse de schade wezen opnemen. Een groot 
roggeveld van circa 33 ha. had buitengewoon veel geleden. 

Ik heb er een uur 
lang kris en kras 
doorgelopen. De schade 
was zéér erg. De rogge 
vertoonde geen half 
gewas. Overal sporen 
van hazen. We joegen 
er nog enkele uit de 
rogge. Ik heb toen de 
mensen geraden zich te 
beklagen hij de graaf 
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d'Alcantara, bij familie Wesselman, bij Bram de rentmeester 
van Baron van Tuijl te Geldrop. Bij Baron van Tuijl te Voorburg 
en bij de minister van Landbouw ". 

De schade werd geleden op de akkers gelegen op Luchen. De 
hazen kwamen met grote aantallen uit de Geldropse heide en 
bleven dan in het roggeveld foerageren. Omdat de hazen zich 
enerzijds vastliepen tegen het Eindhovens kanaal, was er ter 
plaatse een grote toeloop. Om de hazen uit de akkers te verjagen 
was de hele buurt, avond aan avond, "ketelmuziek" gaan maken 
in en om alle roggeakkers. 

Zelfs daarvoor waren de boeren door jachtopzieners van Baron 
van Tuijl bekeurd onder voorwendsel, dat zij de fazanten en 
patrijzen verstoorden. Tot de dag van visitatie waren ze nog niet 
gedagvaard. De "overtreders " wisten dus nog niet of ze te zijner 
ti jd om deze reden veroordeeld en gestraft zouden worden. 

De 26^ maart 1913 was de commissaris weer op bezoek in 
Mierlo. Die dag bezocht hij ook de dorpen Stiphout en Aarle-
Rixtel. "Ik deed de tocht per auto van uit Helmond" schrijft 
hij zeer triomfantelijk. Na de formele ontvangst feliciteerde hij 
burgemeester Verheugt nog met zijn pas gesloten huwelijk. Hi j 
was getrouwd met juffrouw Strijbosch uit Aarle. Hi j bewoonde 
sindsdien een huis in de kom van Mierlo. 

Wethouder van Vlerken woonde op Luchen. Wethouder van 
Gennip op Het Hout. Ook de raadsleden woonden vrij goed over 
de hele gemeente verspreid. Bi j raadsverkiezingen werd er bijna 
niet meer met drank gewerkt. Er waren geen partijschappen. Op 
Het Hout verlangde men ernaar om een arbeider in de raad te 
brengen. Op den duur zou dat wel lukken, dacht de commissaris. 
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Inmiddels was de burgemeester al begonnen met het aanleggen 
van een staat van exploitatie der gemeentelijke bezittingen. Losse 
papieren met aantekeningen en kadastrale extracten. "Als ik 
weer in Mierlo kom zal de staat mooi in orde zijn ". Op Het Hout 
vielen de grenzen van de gemeente en de parochie niet samen. 
Vandaar dat de jongens van Het Hout naar de openbare school 
te Helmond gingen. Terwijl de meisjes naar de zusterschool op 
Het Hout moesten. 

De voornaamste industriële onderneming in Mierlo was de 
katoenweverij van Swinkels. De zaak marcheerde zeer goed, 
maar de lonen waren niet hoog. De meisjes verdienden gemiddeld 
fl 4,- per week. Het grootste gedeelte van de overige arbeiders 
moest buiten de gemeente gaan werken. In Geldrop, maar toch 
vooral te Helmond. Dat deze gang van zaken bepaald nadelig 
was voor de moraliteit kon men niet zeggen. 

De rechten op het Eindhovenskanaal waren veel te hoog. Enkele 
dagen geleden kreeg de gemeente een schip met stenen aan. Na 
berekening was het voordeliger om het schip in Helmond te laten 
lossen en hierna de stenen per kar naar Mierlo te transporteren. 

Hier nog enkele korte vermeldingen: "Naar het schijnt, hadden 
den heren thans de hazen- en fazantenstand nog voldoende 
gekort". Gevolgd door: "Nu wordt er echter weer geklaagd 
over de konijnen ". Ook het volgende berichtje stemde hem niet 
vrolijk: "Het getal handwevers blijft voortdurend afnemen. Er 
zullen er nog een kleine honderd zijn. Alleen oude menschen. 
jonge handwevers zijn er niet. De kinderen worden iets anders ". 

De problematiek van de plaatselijke Boerenleenbank en de affaire 
met de pastoor was nog niet opgelost. Misschien werd de pastoor 
hierin ook gesterkt door de opvatting van de medeoprichter 
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van de Boerenbond en Boerenleenbank, de Gemertenaar pater 
Gerlacus van den Eisen die ook een eigen en vooruitstrevende 
mening had. "Er zijn nog twee Boerenbonden. Een op Het Hout 
en een in Mierlo met twee Boerenleenbanken waar echter bijna 
geen geld gehaald wordt. Zij die geld nemen betalen thans 4 %. " 

Pastoor de Winter 

"De pastoor van Mierlo, J.J. de Winter, heeft nog steeds het 
legaat door pastoor Van Eert aan het Algemeen Arme bestuur 
vermaakt, in handen en wil dat niet afgeven. Ik heb B. en W. de 
vraag gesteld hoe de raad de rekening van het algemeen arme 
bestuur kan goedkeuren, zonder dat de revenuen uit het legaat 
van Van Eert daarin verantwoord werden. " 
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"De gemeente zit erg krap met hare financiën. Er is pas een 
hoofdelijke omslag ingevoerd van 2 % benevens 50 opcenten op 
het personeel en nog is er geen geld. En men moet de scholen 
te Mierlo en te Hout vernieuwen dat nogfl 25.000,- zal kosten. 
In de bouwkosten van de school op Het Hout heeft men een 
rijkssubsidie gevraagd. Deze werd niet verleend. Financieel 
zit men geheel vast. Nu zal de hoofdelijke omslag 3 % moeten 
worden. Daar ziet men erg tegen op. " 

Als een mogelijke oplossing en misschien een pleister op de 
wond heeft de commissaris van de Koningin toch nog hoop. 
Want even verder lezen we: "Staats bosbeheer maakt op dit 
moment plannen tot exploitatie van het Groote Goor Door die 
exploitatie kunnen wellicht en op den duur de financies van de 
gemeente weer wat sterker worden ". 

"Den 25" juli 1918 bezocht ik Aarle-Rixtel, Stiphout en Mierlo. 
In Verheugt is, naar het mij voorkomt, gene gelukkige keuze 
gedaan als burgemeester van Mierlo. Hij geeft zich veel moeite, 
maar hij is pedant en buitengewoon lastig. Hij heeft ruzie met de 
gemeentesecretaris Panken, met het hoofd der school Knaapen 
en met den armendokter Van Erp uit Geldrop. " 

"Ik heb hem gezegd, dat hij toch niet te streng moet zijn en 
ook andere inzichten moest overwegen en in ieder gaval moest 
respecteren. Dat hij met de mensschen geen ruzie moest maken. 
Dat hij leidend moest optreden. De moeilijkheden moest voorzien 
en voorkomen. " 
"Ik vrees dat hij het op den duur in Mierlo niet zal volhouden en 
dat er ene georganiseerde oppositie tegen hem zal ontstaan. Ik 
heb hem daarvoor gewaarschuwd. Het zal wel niet veel helpen! 
Ik heb noch getracht de ruzie met het schoolhoofd Knaapen bij 
te leggen ". 
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Tussentijds had de commissaris informeel contact gehad met 
de raadsleden van Mierlo en met medebestuurders van de 
elektriciteitsdistributie. Hierdoor was het mogelijk geweest om 
hem weg te promoveren. Hierover de volgende notitie: 

"Door B. en W. te doen besluiten hem weer tot directeur der 
elektriciteitsdistributie aan te stellen. De wethouders zouden het 
wel gewild hebben. Maar de burgemeester Verheugt wilde daar 
niets van weten. Knaapen was hem op straat tegen gekomen 
zonder hem te salueren. Gekrenkte ijdelheid!" 

Door de grote groei van Mierlo en vooral van Het Hout doemden 
er weer andere problemen op: "Er is grote woningnood in 
Mierlo. Er komt een bouwvereniging tot stand voor de bouw van 
50 arbeiderswoningen. De industrie bereidt zich meer en meer 
uit door de bouw van groote fabrieken. Mierlo verkeert in een 
overgangtijdperk. Namelijk van landbouwersdorp tot op den 
duur een industrieplaats ". 

Het gevolg hiervan is: "Grote uitgave zijn ook van het een en 
ander het noodzakelijk gevolg. De belastingen stijgen thans 
onrustbarend. Om die reden werd de bouw van een nieuw 
raadhuis uitgesteld. Zodra het zover zal komen zal er een zware 
strijd gestreden moeten worden tussen Mierlo en Het Hout. 
Het zal dan zeker gaan over de plaats waar het moet komen. Ik 
veronderstel dat Het Hout die strijd zal winnen. Hierdoor zal het 
raadhuis dus verplaatst worden ". 

Mogelijk was de locatie aan het begin van de Marktstraat -waar 
thans de rotonde is- een goed alternatief om de beide partijen 
tevreden te stellen. Hiervan is een kadastrale tekening bekend. 
Maar tot realisatie is het nooit gekomen. 
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"Den 16^ mei 1922 bezocht ik per auto van uit Helmond, Leende 
en Mierlo. B.en W. verklaarden de bevolkingstoename door de 
bouw van 124 arbeiderswoningen, 64 te Mierlo-Hout" (in de 
Kardinaal van Enckevoirtstraat) "en 60 te Mierlo-dorp" (in 
de Prinses Wilhelminastraat, in de jaren 1940-1950 nog kort 
"Lindenlaan" geheten.) 

I • 

Woningen aan de Wilhelminastraat. 

Na de oorlog was de straat in de volksmond beter bekend als 
"de oude woningbouw". Er waren in 1922 lang niet zoveel 
woningen nodig als men voor eigen inwoners voorzien had. 
Daardoor werd aan tal van niet ingezetenen de gelegenheid 
geboden zich in Mierlo te vestigen. "Door de concurrentie van 
twee bouwmaatschappijen haalden men zich dien financiële 
strop. Op het moment staan 8 grote woningen, huurprijs fl 6,-
ledig, omdat men daarvoor geen huurders kan vinden ". 
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Ook waren er meevallers: "Het elektriciteitsbedrijf werkt 
buitengewoon gunstig. Men maakte in 1921 duizenden guldens 
winst. Hoeveel precies wist men niet. De afrekening was nog bij 
de PNEM. Voor licht liet men 35 cent per KWU betalen. Voor 
klein krachtstroom 25 cent. De groot industrie wordt natuurlijk 
tegen een lager tarief bediend. Daarmede worden telkens 
afzonderlijke contracten afgesloten ". 

"De werkeloosheid in Mierlo was erg geweest. Er was een tijd 
dat de gemeente aan zestig arbeiders werk moest verschaffen, 
terwijl er ongeveer honderd mensen van de vakbonden geld 
trokken. Thans zijn deze cijfers respectievelijk vierendertig. " 
(Meer duidelijkheid werd hierover niet gegeven.) 

"Het werk dat de gemeente door die arbeiders liet verrichten 
bleek niet erg productief. Voor 3,5 ha. moergronden die met 
toevoeging van zand werden aangelegd kon men niettegenstaande 
het, beste weiland heet te zijn, dit jaar niet meer dan fl 180,-
huur bedingen. " 

"Het raadhuis staat op invallen. Men zou wel een nieuw willen 
bouwen maar men wacht daarmede tot het vast zal staan of 
Mierlo soms bij Helmond zal worden gevoegd. Wethouder 
Keeren woonachtig op Het Hout is voor annexatie. Wethouder 
Knoops in het Dorp wil hiervan helemaal niets weten ". 

"Het drinkwater is slecht. Vooral op Het Hout". "Ook de 
brandweer is niet veel. In 1920 brandden er bij 1 brand 31 
woningen af'. 

Zowel de burgemeester als de raadsleden zullen ongetwijfeld en 
met gepaste trots hebben gesproken over het nieuwe stokpaardje 
van de gemeente, dat mogelijk in de toekomst veel geld in kas 
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kon brengen. Hierover vermeldt de commissaris: "Het lustoord 
Molenheide is 50 ha. groot, (later Lido) .Het gehele terrein 
behoort aan Mierlo en werd aan de ondernemers Vermeulen-
Ansems, Van Neerven en Bernard Schulte verhuurd voorfl 500,-. 
Mierlo heft 10% gemeentelijke belasting van de entrees. Dat 
bracht in 1920 toch fl 3000.-op En in 1921 fl 1800,-. " 

"Toen werd er door de ondernemers aan een reusachtige reclame 
meer dan fl 30.000,- en fl 18.000,- uitgegeven. Thans maakt 
men geen reclame meer En men verwacht dat men geld gaat 
verdienen. Er is o.a. een groot ven, waarop een 25 roeibootjes 
waarmede men a raison van fl 0,60 cent per uur kan schipperen. 
Entree is fl 0,75 cent per dag ". 

Verder had Mierlo een eigen vroedvrouw en de geneeskundige 
hulp op Het Hout wordt gegeven door Dr.Veugens uit Helmond. 
In Mierlo-dorp was deze zorg uitbesteed aan Dr.Van Erp uit 
Geldrop. 

"De zich in Mierlo ontwikkelde tuinbouw ging teniet ten gevolge 
van de valuta. Hierdoor konden de producten vooral erwten en 
bonen niet naar Duitsland worden uitgevoerd. Hier, in eigen 
land, waren ze niet met een behoorlijke winst te verkopen. " 

"De verbouw van Mierlose kersen bleek zeer voordelig te zijn. 
Tijdens de oorlog werd er tot fl 0,80 cent per kilo betaald. In 
1921 werd gemiddeld nog ruim fl 0,20 cent besteed". 

"Het distributiebedrijf dacht men lang afgewikkeld te hebben. 
Dezer dagen kwam er echter nog een navordering uit Den Haag 
van fl 6900,- voor leveranties in 1917 en 1918. Men wist daar 
niets van en kan dat niet meer nagaan. " 
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Tijdens de gesprekken heeft Van Voorst tot Voorst nog even de 
vinger aan de pols gehouden om te weten hoe de tegenwoordige 
verstandhouding tussen de burgemeester en de diversen partijen 
was. Was het een viertal jaren geleden zo dat de eerste burger 
nogal problemen had met de pastoor, raadsleden en diversen 
anderen functionarissen. 

Hierover schrijft hij nu enigszins opgelucht en kort: "Mijne 
reprimande in 1918 aan den burgemeester schijnt toch wel 
ten goede te hebben gewerkt. Hij maakt niet meer zoveel 
moeilijkheden als vroeger. Hierdoor ondervindt hij zelf ook niet 
meer zoveel moeilijkheden ". 

"Den 21 juni 1928 bezocht ik Mierlo en Leende. Men is in Mierlo 
zeer verlangend naar de oplossing van de hangende annexatie. 
De bouw van een nieuw raadhuis. De drinkwatervoorziening op 
Het Hout en nog veel meer hangt er van die oplossing af. " 

"Ik kreeg den indruk dat er een meerderheid bestaat voor de 
annexatie. Vroeger rivaliseerden de Parochies Mierlo-Dorp 
en Het Hout. Dat is nu vrijwel gedaan. Het Hout blijft zich 
uitbreiden en groeit langzaam maar zeker Mierlo-Dorp over het 
hoofd". 

"De Eindhovense lampenfabriek Philips timmerde na Nederland 
ook hard aan de Europese markt. De zaken gingen goed en 
de vooruitzichten nog beter. Er was echter een probleem: hoe 
kom ik aan veel en goedkope werkkrachten die het relatief 
eenvoudige werk kunnen verrichten? In de beginfase had de 
directie geprobeerd om het bedrijf in Helmond op te richten. " 

Misschien door een combinatie van Helmond en Eindhoven 
werd er besloten om in de omgeving personeel te werven, zowel 
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van het mannelijk als van het vrouwelijk geslacht. Een van de 
mogelijke opties van personeelswerving bracht de oplossing 
voor het Mierlose woningoverschot. Philips huurde voor een 
onbepaalde tijd het overschot van leegstaande woningen in 
Mierlo. 

Hierin vestigde het bedrijf zoveel mogelijk grote gezinnen. 
Bij de huurovereenkomst was ongetwijfeld een clausule 
opgenomen dat de huurder zich voor een lange of korte t i jd als 
arbeider verbond aan Philips. "Het teveel aan woningen is thans 
opgeheven. Philips huurde van de gemeente alle leegstaande 
woningen. En plaatste daarin grote gezinnen met veel grote 
meisjes ". 

"De lagere onderwijswet 1920 kostte aan Mierlo fl 130.000.-
Het openbaar onderwijs is er opgeheven". In 1927 werd de 
openbare school omgezet in een Rooms Katholieke school. 

Dit gebeurde onder het pastoraat van pastoor J. de Winter. 
Hij was ook hoofd van het schoolbestuur. Na de omzetting moest 
het personeel opnieuw solliciteren voor een fianctie op de school 
met een nieuwe naam. 

Hierover een korte mededeling: "Het schoolhoofd Knaapen 
werd door de pastoor niet overgenomen. Hij ging met zijn gezin 
naar Indië". Deze boodschap is duidelijk, Knaapen zag het hier 
niet meer zitten en was mogelijk zo teleurgesteld dat hij het land 
verliet en ging emigreren. 

Men sprak ook over de waterlopen: "Mierlo hoort tot het 
waterschap De AA en moet afwateren door een dubbele duiker 
onder de Zuid-Willemsvaart even voorbij Helmond. De ene 
duiker is verstopt, de andere voor 50% verzand. Daardoor wordt 
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er in Mierlo wel vaker hinder ondervonden ". 

Om een dorp gelijk aan Mierlo draaiende te houden was er veel 
geld nodig. En wat zeker zo belangrijk was, hoe kom ik aan 
geld? De burgemeester en zijn raad hadden in vergadering een 
oplossing bedacht. "Om gelden te vinden om wegen te verharden 
wordt dit jaar voor het eerst een speciale belasting geheven. De 
maximum opcenten op de grondbelasting". 

Reeds geïnvesteerde gelden kunnen ook de economische groei 
van een dorp ten goede komen, hierover de volgende notitie; 
"Van het kanaal Eindhoven naar de Zuid-Willemsvaart wordt 
druk gebruik gemaakt. Fa. De Haes (weverijen in Eindhoven 
en Mierlo) maakt hiervan veel gebruik". Mierlo wordt meer 
en meer een industrieplaats. "Daar vestigde zich reeds een 
automobielfabriek, (Jumbo te M-Hout). 

De steenoven te Mierlo-Hout 
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de bontweverij van Ignatius de Haes (aan de Brugstraat), de 
haspelarij en dekenweverij van Swinkels (eveneens aan de 
Brugstraat,) de steenfabriek van Van der Meeren te Mierlo-Hout, 
de strohulzenfabriek V. V. Het Zuiden en de tijken en tentlinnen 
weverij van de gebroeders Van der Zande. Sinds geruime tijd is 
er heel geen werkeloosheid meer ". 

"Er zitten 2 a 3 arbeiders in de raad. Er is geen socialisme dat 
naam heeft. Men merkt er niets van. Bij de laatste verkiezingen 
werden er 25 stemmen op socialisten uitgebracht. " 

Bron: 
Aantekeningen van de Commissaris van de Koningin in Noord-
Brabant, Baron Mr. A.E.J. van Voorst tot Voorst 

Publicaties met bronvermelding toegestaan. 

Rinie Weijts 
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DE KAPELLEN VAN HET BROEK. 

De heerlijkheid Mierlo bestond in het verleden uit Mierlo, Het 
Hout en Het Broek. Het Broek werd vaak in een adem genoemd 
met gehuchten die, wat inwonertal en oppervlakte betreft, veel 
groter waren. De belangrijkheid van Het Broek komt mede tot 
uitdrukking in het feit, dat het reeds vroeg een kapel bezat. 

De plaats waar deze kapel heeft gestaan, was echter lange tijd een 
raadsel. Door middel van toponiemenonderzoek heb ik getracht 
aannemelijk te maken waar de kapel heeft gestaan.. Toponiemen 
(of veldnamen) kunnen nl. iets vertellen over de ondergrond van 
een perceel (hoog/ laag/ vruchtbaar/ onvruchtbaar), de vorm 
(Bijlakker/ Vaanakker) of het gebouw dat er in het verleden op 
heeft gestaan (kasteel/ kapel). 

Nu zijn er twee manieren om de plaats van een toponiem te 
achterhalen: 
Start met de eerste kadasterkaart en de Oorspronkelijk 
Aanwijzende Tafel (O.A.T.) van 1832 [1] en werk vervolgens 
terug in de tijd waarbij o.a. gebruik kan worden gemaakt van 
notariële- en schepenbankarchieven. In de archiefstukken wordt 
van een perceel o.a. beschreven wie de koper, de verkoper en 
de eigenaren zijn van de belendende percelen. Volgens deze 
methode werkt Leo Lenssen. 

Start met het verpondingsboek (of maatboek) van 1792 [1]. 
Hierin staat per perceel beschreven wie de eigenaar was, de 
grootte en meestal een toponiem. Net als de landmeter in 1832 
volgde ook de landmeter in 1792 een bepaalde route door de 
velden om de percelen te nummeren en op te meten. Meestal 
waren de routes, die de landmeters volgden, echter verschillend. 
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Helaas ontbreekt echter bij het verpondingsboek van 1792 de 
kaart, zodat we de plaats van de toponiemen niet direct kunnen 
lokaliseren. Gelukkig zijn er ook percelen, die gedurende vele 
eeuwen eigendom zijn gebleven van een en dezelfde eigenaar 
b.v. de Heren van Mierlo, de Kerk, de Heilige Geest Armen etc. 

Deze percelen vormen de ijkpunten van waaruit we de route, 
die de landmeter heeft gevolgd, kunnen reconstrueren. Om te 
concluderen, waar de plaats van een toponiem te vinden is, ga ik 
uit van deze ijkpunten en daarvan leid ik een onweerlegbare en 
logische route af, die de landmeter in het verleden heeft gevolgd. 
Deze methode noemt men "Bewijs door Deductie". 

De Capellekamp. 

Ik heb drie aanwijzingen gevonden, welke het aannemelijk 
maken dat er een kapel heeft gestaan tussen de gehuchten Het 
Broek, Hazenwinkel en Kranenbroek. 
in het verpondmgsboek van 1792 komen we twee percelen 
(nrs. 919 en 919.a) met de naam Capellekamp (Capellecamp 
/Capellencamp /Capellencampe) tegen. Vóór 1832 blijken 
deze twee percelen tot één perceel (Sectie G nr. 707) te zijn 
samengevoegd 

In de tussenliggende tijd is het perceel een of meerdere keren 
verkocht, dan wel vererfd. Uit onderstaande tabel blijkt, dat de 
verschillen in oppervlak gering zijn. 

1832 1792 
Nr. Eigenaar Are Nr. Eigenaar L R Are 
707 M.v.d. Poelen 56,8 919 G.v.d.Berk 1 43 31 
Sectie 919.8 G.v.d.Berk 1 32 27,3 
G Totaal 58,3 
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kaart 1: projectie van de kadasterkaart van 1832 op de huidige kaart. 



De kadasterkaart van 1832 toont, dat er meerdere voetpaden 
vanaf dit perceel liepen naar: Het Broek, Kranenbroek en 
(waarschijnlijk) via perceel 288 naar Hazenwinkel en Vaarle. 

In het archief van de Heren van Mierlo [2] bevindt zich het 
volgende archiefstuk: "Elis[abet] Goyart Meulemans uyt huys 
en[de] erve groot 15 lop[ens] op Haeswinckel, d'een zyde strate, 
d'ander zyde de Capellenwech, d'een eynde de erfg[enamen] 
Frans van Lieshout, d'ander eynde Bruysten." 

Nu ligt het gehucht Hazenwinkel aan twee straten en wel aan 
de Broekstraat en aan de straat naar Nuenen. De kadasterkaart 
van 1832 toont, dat er alleen langs de Broekstraat huizen lagen. 
Dit maakt het aannemelijk dat met "de strate" de Broekstraat 
werd bedoeld. Zowel aan de noordzijde als aan de zuidzijde van 
Hazenwinkel liepen voetpaden. Het pad aan de noordzijde liep 
echter dood. 

Kennelijk heeft dit archiefstuk dus betrekking op een perceel, 
dat aan de zuidzijde van Hazenwinkel was gelegen. Waar "huys 
ende erve" waren gelegen weet ik niet, maar "15 Lop[ens]" zijn 
ongeveer geHjk aan het totale oppervlak van de percelen 290 t/m 
296. Dit maakt het aannemelijk dat met "de Capellenwech" een 
van de voetpaden naar de Capellekamp wordt bedoeld. 

Het Capelleveldje, 

Op het Broek heeft nóg een kapel gestaan. Jean Coenen schrijft 
hierover in zijn boek over Mierlo [3] het volgende: 

"In 1653 verkocht Jenneke Marcelis van Asten uit Helmond 
zeker huijs, schuer, hoff, saijlanden, weijlanden ende hoij landen 
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daer toe behoorende, gestaen ende gelegen opt Broeck aen de 
Capelle, ordinarie genaamt Runsdonck. 

De hoeve was inderdaad vanouds gelegen naast de kapel op het 
Broek. De hoevenaar van de Rundonk was meestal kapelmeester 
op het Broek. Dat was zeker niet het geval met de nieuwe 
eigenaar, want de hoeve werd gekocht door Frans Willems van 
Mierlo uit Eindhoven. Zijn voorouders waren in de 16" eeuw van 
Mierlo via Aalst naar Eindhoven getrokken. 

Omstreeks 1650 was Frans Willems van Mierlo een van de drie 
rijkste inwoners van die stad. Hij investeerde zijn geld onder meer 
in onroerend goed, vandaar dat hij ook belangstelling toonde voor 
een hoeve in het dorp waar zijn familie oorspronkelijk vandaan 
kwam. Frans verkocht de hoeve aan Adriaan Peter Lamberts 
van Cranenbroeck, de pachter van de hoeve van de abdij van 
Postel. Na zijn dood erfden zijn kinderen het goed Rundonk, 
maar Antonie van Cranenbroeck kocht zijn naaste familie uit. 

In het midden van de 1 e e u w was de hoeve in het bezit van de 
weduwe van Johannes van den Eijnde, daarna volgde Gerrit van 
den Eijnde en in 1810 was het huis in handen van Elisabeth van 
den Eijnde, weduwe van Johannes Sanders." 
Waar de hoeve Rundonk en de kapel lagen geeft Coenen niet 
aan. Wel kunnen we uit zijn verhaal opmaken, dat de kapel naast 
de hoeve was gelegen. 

De Rundonk. 

De naam Rundonk bestaat uit de elementen Run en Donk. In het 
verpondingsboek van 1792 staan 2 percelen vermeld, die "den 
Run" (Run/Ruin) heetten. Waar deze percelen precies lagen weet 
ik nog niet, maar wel is duidelijk dat ze langs de Luchenseloop 

36 



lagen. Nu zijn er in onze regio verschillende beken die "den Run" 
worden genoemd (Nuenen /Veldhoven/ etc). Het is daarom zeer 
aannemelijk dat de Luchenseloop in het verleden ook "den Run" 
heette. Om verwarring te voorkomen met "den Runtvoort", die 
tussen de gehuchten Loeswijk en Het Hout liep, heeft men deze 
naam in het verleden waarschijnlijk gewijzigd. 

Een "donk" is een verhoging in een waterrijk gebied en daarom 
slaat de naam donk waarschijnlijk op de dekzandrug, waarop het 
gehucht Het Broek is gelegen. We moeten de hoeve Rundonk dus 
zoeken op een plaats, die is gelegen zowel aan de Broekstraat als 
in de nabijheid van de Luchenseloop. 

De laatst bekende eigenaar van de hoeve was Johannes Sanders. 
Nu komt de naam Sanders noch in het verpondingsboek van 
1792 noch in de O.A.T. van 1832 voor. Wel treffen we de naam 
van de familie van den Eijnde aan als eigenaar van een huis aan 
de Broekstraat. De precieze plaats van dit huis is echter (nog) 
niet bekend. 

Ik heb 3 aanwijzingen gevonden dat er een kapel heeft gestaan 
tussen Het Broek en Luchen. In het verpondingsboek van 1785 
trof ik een akte aan, waarin vermeld staat dat Amolda van 
Gansewinkel een "dries aan de kapel" bezat. De plaats van 
deze akker komt overeen met perceel nummer 2329 van het 
verpondingsboek uit 1792. 

Nu is een "dries" een stuk land, dat soms als akkerland wordt 
gebruikt en soms braak ligt. Het woord "aan" betekent, dat het 
bewuste perceel naast de kapel was gelegen. Het perceel van 
Amolda van Gansewinkel wordt echter begrensd door 6 percelen 
van even zovele eigenaren, een gegeven dat het zoeken naar de 
kapel bemoeilijkt. 
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co 
00 kaart 2: projectie van de kadastsrkaart van 1832 op de huidige kaart. 



Uit de onderstaande lijst kan worden opgemaakt, dat de percelen 
2328 en 2329 vóór 1832 tot één perceel (747) zijn samengevoegd 

Het verschil in oppervlak (95,3 versus 86,9) kan worden 
verklaard door te kijken naar het oppervlak van de omliggende 
percelen. De eigenaar van perceel nr. 2328 was Willem van den 
Berk en hij woonde op Stepekolk. In het verpondingsboek van 
1785 is een lijst opgenomen van al zijn bezittingen. Van de 21 
percelen die hij bezat blijkt er, wat ligging en grootte betreft, 
slechts 1 overeen te komen met perceel nr. 2328. De toponiem 
van dit perceel was het "Capelleveldje"! Kennelijk heeft op dit 
perceel de kapel gestaan, waarvan sprake was in het boek over 
Mierlo van Jean Coenen. 

Een tweede aanwijzing waaruit blijkt, dat dit de juiste plaats is, 
vinden we in een akte van 1819. In dat jaar volgt Jan van den 
Berk nl. zijn vader Willem van den Berk op als nieuwe eigenaar 
van perceel nr. 2328. Na het overlijden van zijn moeder heeft 
Jan dit perceel van de erven mogen kopen. In de bewuste akte 
staat vermeld, dat ten oosten van het "Capelleveldje" het land 
ligt van de weduwe van Jacobus van der Putten. Dit land betreft 
perceel nr. 746 op de kadasterkaart van 1832. 

1832 1792 
Nr. Eigenaar Are Nr. Eigenaar L R Are 
744 Putten v.d. 2,9 2327 Putten v.d. 0 44 14,7 
745 Putten v.d. 5,7 
746 Putten v.d. 84,4 2327a Putten v.d. 3 33 61 

747 Veldthoven 86,9 2328 Berk W.v.d. 3 0 50 
2329 Gansewinkel 2 36 45,3 

Totaal 95,3 
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Toponiemen 
1792 1785 

2328 't Smaalveldje Capelleveldje 
2329 't Koppelvelt Dries aan de i<apel 

Net als bij de Capellekamp zijn ook nabij het Capelleveldje 
op de kadasterkaart van 1832 verschillende voetpaden te zien. 
Via deze paden konden de bewoners van Het Broek, Stepekolk, 
Luchen en Heiderschoor gemakkelijk de kapel bereiken. 

Henk Simons 

[1] Met dank aan Leo Lenssen en Peter van den Bogaard 
[2] Chijmboek Mierlo 1646-1697, archief van Scherpenzeel-
Heusch Inv. Nr 784 
[3] Coenen Jean, Mierlo van oorsprong tot heden. 
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